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با حضور استاندار هرمزگان  سه دستگاه آمبولانس 
به شبکه بهداشت و درمان هرمزگان الحاق شد

آغاز نهضت سلامت
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 و کشت فراسرزمینی صورت گرفت 
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فرماندار شهرستان خمیر خبر داد 

آغاز عملیات اجرایی ساماندهی 
سه راهی کهورستان ؛ بزودی 

 بحران مسکن در هرمزگان

صفحه صفحه 11 را بخوانید را بخوانید

 تبعیض در سیاست گذاری مناطق آزاد 
و چالش  های صنعت خودرو در هرمزگان

با حضور استاندار هرمزگان
 سه دستگاه آمبولانس به شبکه بهداشت و درمان هرمزگان الحاق شد

آغاز نهضت سلامت در هرمزگان 
  گــروه خبر // با حضور اســتاندار هرمزگان
 سه دســتگاه آمبولانس به شبکه بهداشت 
و درمــان هرمــزگان جهت اســتفاده در 
شهرستان های بشاگرد، جاسک و خمیر الحاق 

شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ،محمد آشوری تازیانی در 
آئین الحاق سه دستگاه آمبولانس به شبکه بهداشت 
و درمان استان هرمزگان، از آغاز نهضت سلامت در 
استان هرمزگان خبر داد و اظهار کرد: از هفته آینده 
جلسات مرتبط با نهضت سلامت استان هرمزگان 
آغاز خواهد شــد.وی با اشــاره به اهمیت توسعه 
تجهیزات و امکانات اورژانس در ســطح اســتان، 
افزود: تجهیز مراکز اورژانــس به آمبولانس های 
پیشــرفته دنبال می شود. آشــوری عنوان کرد: از 

مجموع ۱۳۰ آمبولانسی که دانشگاه علوم پزشکی 
هرمزگان در اختیار دارد قریب به ۹۷ دستگاه فعال 
است و مابقی آمبولانس ها از سرویس دهی خارج 
شده اند. استاندار هرمزگان ادامه داد: در حال حاضر 
حدود ۶۰ دســتگاه آمبولانس در استان نیاز داریم 
که با مشــارکت دولت، بخش خصوصی و خیرین 
تلاش خواهد شــد بخش عمده ای از این نیاز رفع 
شود و همه مراکز درمانی به آمبولانس مجهز شوند.
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان خاطرنشان 
کرد: اکنون ســه دســتگاه آمبولانس وارد چرخه 
خدمت رسانی شــد که ۲ دستگاه توسط دولت و 
یک دستگاه نیز با مشارکت خیرین تأمین شده است 
و قرار اســت در شهرستان های بشاگرد، جاسک و 

خمیر مورد استفاده قرار گیرد.

 گروه خبــر //  تفام نامه 5 مدرســه در قالب
 72 کلاس درس در این اســتان با حضور مهدی 
باوقار زعیمی مدیرکل نوسازی مدارس استان و  

شیخ خلفان خیر مدرسه ساز منعقد شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ مدیرکل نوسازی مدارس 
هرمزگان اظهار داشت: ۲ مدرسه ۹ کلاسه در روستای 
نیمه کار بندرخمیرو روستای خالدین قشم با زیربنایی 
بالغ بر یک هزار و پانصد مترمربع احداث می شود.به 
گفته باوقار، ۳ مدرسه دیگر در قالب ۱8 کلاس درس 
در روســتای سلخ و جزیره قشم با زیربنایی بالغ بر ۲ 
هزار و ۳5۷ مترمربع احداث خواهد شد .وی همچنین 
ادامه داد :این 5 مدرســه در قالب۷۲ کلاس درس به 
همت حاج خلفان  و اداره کل نوسازی مدارس احداث 
می شود.این مسئول در ادامه با بیان اینکه این مدارس 
با مشارکت خیر احداث می شود، خاطرنشان ساخت: 

با بهره برداری از این مدارس تعداد ۱8۰۰ دانش آموز 
از فضای ایمن و اســتاندارد برخوردار می شــوند.به 
گفته باوقار، دولت چهاردهم بر مردمی سازی ساخت 
فضاهای آموزشی تاکید وافر داشته و بر این اساس نیز 
در استان هرمزگان با پای کار آمدن گروههای مردمی و 
خیرین شاهد جهش مدرسه سازی خواهیم بود.خلفان 
نیز در این نشســت، هدف از مشارکت در امر مقدس 
مدرسه ســازی را تحصیل و بهره گیری فرزندان این 
منطقه از علم و دانش اعلام داشــت و گفت: کمک در 
جهت ساخت مدارس برای تحصیل فرزندان هرمزگان 
برایم بسیار ارزشمند اســت.این خیر مدرسه ساز در 
پایان پیشــرفت فرزندان این خطــه را آرزوی خود 
دانست و خاطرنشان ساخت: معتقدم برای پیشرفت هر 
فرد و جامعه ســواد داشتن نیاز است و راه سعادت و 

پیشرفت جامعه از مدرسه آغاز می شود.

خبر اختصاصی //  استاندار هرمزگان در بازدید 
از روند بازســازی خط یک آلومینیوم المهدی 
گفت:  فاز دوم نیروگاه المهدی به زودی افتتاح 

می شود.
   به گزارش خبرنگار دریا؛ محمد آشوری استاندار 
هرمزگان به همراه خلیل قاســمی رئیس سازمان 
صمت استان و مهندس حمید رجب پور مدیرعامل 
شــرکت آلومینیوم المهدی از روند بازسازی خط۱ 
 تولید و ســایر پروژه های بزرگ در دســت اقدام 
آلومینیوم المهدی بازدید کردند.در آغاز این بازدید، 
مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی با تشریح وقایع 
اخیر اظهار داشت: در پی توقف اضطراری خط یک 
تولید، سه تیم  جوشکاری با عزمی راسخ و تلاشی 
مضاعف به همــراه دو تیم کاری دیگر از همکاران، 
بی درنــگ و به صــورت شــبانه روز ی عملیات 
آماده سازی دیگ ها را آغاز کردند.وی در ادامه افزود: 
با همتی ســتودنی و در یک رکوردشکنی بی سابقه، 
 جوشکاری باسبارهای انتقال جریان در روز پنجشنبه

  ۱8 اردیبهشت به اتمام رســید و خط تولید برای 
برق دار شدن آماده شد.رجب پور با اشاره به اهمیت 
ثبات در فرآیند تولید تصریح کرد: پس از گذشــت 
۲4 ســاعت جهت حصول اطمینــان از پایداری 
سیستم  ظهر روز جمعه خط تولید به سطح جریان 
 مــورد نیاز جهــت ورود دیگ های احیــا، معادل
 ۱۷5 کیلوآمپر دســت یافت و از ساعت ۱5 همان 
روز فرآیند حساس و دقیق ورود دیگ ها به مدار به 
صورت مرحله ای آغاز گردید.وی با اعلام این خبر 
بیان کــرد: در حال حاضر ۱۶ دیگ با موفقیت وارد 
مدار شده اند و دو دیگ نیز فرآیند برداشت مذاب را 

با موفقیت پشت سر گذاشته اند.
*  روزانه چهار دیگ وارد مدار تولید می شود 

  مدیرعامل شــرکت آلومینیوم المهدی با تاکید بر 
محدودیت های فنی موجــود، توضیح داد: به دلیل 
ضرورت حفظ تعادل در شــبکه برق امکان ورود 
همزمان تمامی دیگ ها به مدار میسر نیست. بر این 
اســاس ،طبق برنامه ریزی انجام شده، روزانه چهار  
 دیــگ وارد مدار خواهند شــد و انتظار می رود در 
کوتاه ترین زمان ممکن شــاهد احیای کامل خط 

یک تولید باشیم.در پایان، رجب پور با ابراز اطمینان 
از آینده ای روشــن، خاطرنشــان کرد: با توجه به 
هدف گذاری تولید ۱۷۰ هزار تن شمش آلومینیوم 
در سال جاری و افتتاح قریب الوقوع فاز دوم نیروگاه 
گازی المهدی پیش بینی کرده ایم که کســری تولید 
ناشی از توقف اخیر، حداکثر تا آذر ماه سال جاری 

به طور کامل جبران شود.
*  کاهش تولید جبران می شود

   اســتاندار هرمزگان نیز در حاشیه بازدید اظهار 
داشــت: در روز شــنبه ۱۳ اردیبهشــت ماه سال 
جاری بروز نقص فنی در باسبارهای انتقال جریان 
آلومینیوم المهدی موجب توقف تولید در خط یک 
المهدی شــد. پس از این حادثه برای اینکه تولید 
 نبایــد در این مجموعه متوقف می شــد بلافاصله 
گــروه های فنی و تخصصی وارد عمل شــدند.در 
طول یک هفته اقدامات مناسبی جهت سازماندهی 
و راه اندازی مجدد خط یک تولید صورت پذیرفت. 
محمد آشوری خاطر نشــان کرد؛ طبق گزارشاتی 
که داده شــد فضای کار به ســمت بهبود است؛ اما 
در این مدت حدود شــش هزار تن کمبود تولید در 
این بخش شاهد خواهیم بود که با تمهیداتی که در 
 نظر گرفته شده و قولی که مسئولین مجموعه عنوان 
کرده اند این میزان کاهش تولید را در ماه های آینده 
جبران خواهند نمود.درحال حاضر با رفع نقص در 
این خط برنامه راه اندازی دراین مجموعه بدین شکل 

است که روزانه حدود چهار دیگ درمدار تولید قرار 
گیرد و طی چند هفته آینده این خط به شرایط اولیه 
بازگــردد و تمام دیگ های خــارج از مدار وارد 
چرخه تولید شوند.وی تاکید کرد: واحدهای صنعتی 
می بایســت بسیار دقیق فعالیت خود را به گونه ای 
انجام دهند که به موقع پیش بینی های لازم را انجام 
و اقدامات لازم را در جهت بازســازی و نوسازی 
واحدهای خــود انجام دهند تا از بــروز هرگونه 
حوادثی در واحد های صنعتی پیشــگیری شــود. 
آشــوری در ادامه افزود: هــم اکنون علل و عوامل 
بروزحادثه در المهدی با دقت درحال بررسی است.
 اســتاندار هرمزگان گفت: آلومینیوم المهدی شامل 
دو خط تولید است و این مجموعه صنعتی یکی از 
شرکت های بزرگ تولید آلومینیوم کشور محسوب 
می شود که در چرخه تولید ملی نقش بسزایی دارد. 
بر همین اساس تاکید می شود در جهت سازماندهی 
مجدد برنامه های دقیقی صورت پذیرد. تصمیم بر 
 این اســت که در خط دو المهدی با توجه به آماده
 راه انــدازی بودن دیگ های احیــاء در این خط 
 و جدید بــودن تکنولوژی و میزان تولید بیشــتر، 
دیگ های بیشــتری در این خط وارد مدار شوند 
تــا این واحد تولیدی همچنان بــا پویایی در مدار 
تولید ملی قرار داشــته باشد. وی عنوان کرد: دولت 
حمایت هایــی  ویژه ای در زمینــه تولید ملی را 
برنامه ریزی کرده اســت و بــرای این واحد نیز در 
نظر گرفته شــده اســت. همچنین در مسیر تسهیل 
و رفع موانع تولید هر زمان که ضرورتی احســاس 
 گردد جلســات به فوریت برگزار خواهد شــد و 
گشــایش هایــی در بخش های مختلــف ایجاد 
می شــود تا واحد های تولیــدی از جمله همین 
واحــد تولیدی به شــکلی موثر در مــدار تولید 

قرار داشــته باشــند و بــا کاهش تولیــد روبرو 
 نشــویم.وی اظهار داشــت:  برنامه هایی براساس 
پیگیری ها  انجام پذیرفته و در جلسه آینده کمیته رفع 
موانع تولید استان مطرح و با رویکرد افزایش تولید 
در سال سرمایه گذاری برای تولید در دستور کار قرار 
خواهد گرفت. اســتاندار هرمزگان همچنین در این 
 بازدید از واحد کمپرسورخانه هوای فشرده در حال 
 ســاخت المهــدی و عملیــات بازســازی کوره 
 پخت آند خط دو و همچنین واحد گازی شماره دو

 نیروگاه المهدی نیز بازدید نمودند. آشوری در بازدید 
از واحد دوم گازی نیروگاه المهدی با اشاره به ناترازی 
انــرژی در روز های اخیر اظهار داشــت: در حال 
 حاضر دولــت اقدامات زیادی در جهت راه اندازی
 واحد های جدید نیروگاهی انجام داده اســت تا از 
ســطح ناترازی انرژی کاسته شود و نیروگاه ها در 
چرخه تولید انرژی کشور نقش اساسی را ایفا نماید. 
وی ابراز کرد: براساس قانونی که در مجلس تصویب 
 شــده تعهدات ماده چهار در همین راســتا شرکت 
آلومینیوم المهدی اقدامات بسیارخوبی در این شرایط 
 انجام داده اند. یک نیروگاه ســیکل ترکیبی شامل 
سه واحد، دو واحد گازی و یک واحد بخار که یک 
واحد گازی با ظرفیت ۱8۳ مگاوات سال گذشته وارد 
مدار شده و واحد دوم گازی با ظرفیت ۱8۳ مگاوات 
هم تا پایان اردیبهشــت ماه وارد مدار خواهد شد و 
واحد بخار نیز سه ماه پیش عملیات ساخت آن آغاز 
 شده است که مدت زمان ساخت آن ۳۶ ماه پیش بینی 
 مــی گردد کــه با تکمیل این ســه واحــد میزان 
54۶ مگاوات به توان تولید نیروگاهی کشور اضافه 
خواهد شــد.وی در پایان از تمام کســانی که در 
بازگشت سریع خط یک تولید در روزهای گذشته 

تلاش کرده اند قدردانی کرد.

استاندار هرمزگاناستاندار هرمزگان
 در بازدید از روند بازسازی خط یک آلومینیوم المهدی خبر داد در بازدید از روند بازسازی خط یک آلومینیوم المهدی خبر داد

به زودی؛ افتتاح فاز دوم نیروگاه المهدی

با مشارکت خیر مدرسه ساز قشمی انجام شد

انعقاد تفاهم نامه ساخت 5 مدرسه در هرمزگان

ریا
: د

س
عک

  با توجه به هدف گذاری تولید 170 هزار تن شمش آلومینیوم در سال 
جــاری و افتتاح قریب الوقوع فاز دوم نیروگاه گازی المهدی پیش بینی 
کرده ایم که کســری تولید ناشی از توقف اخیر، حداکثر تا آذر ماه سال 

جاری به طور کامل جبران شود.

  در حــال حاضر دولــت اقدامات زیــادی در جهــت راه اندازی 
واحدهای جدید نیروگاهی انجام داده است تا از سطح ناترازی انرژی 
کاسته شود و نیروگاه ها در چرخه تولید انرژی کشور نقش اساسی را 

ایفا نماید. 

 آلومینیوم المهدی شامل دو خط تولید است و این مجموعه صنعتی 
یکی از شرکت های بزرگ تولید آلومینیوم کشور محسوب می شود که در چرخه تولید ملی نقش بسزایی دارد
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گروه سیاســی //رئیس جمهور با بیان اینکه 
شهرداری ها می توانند در زمینه رفع ناترازی 
انرژی، تامین مسکن و معیشت مردم به دولت 
کمک کنند، گفت: شــهرداری ها کارگروهی 
تشــکیل دهند و برای ارتقای خدمات خود 
نقشه و برنامه تهیه کنند تا اختیارات آنها در 
اینکه  چارچوب آن برنامه ها افزایش یابد، نه 
اختیارات بی ضابطه باشد. دولت آماده همکاری 

با شهرداری هاست. 
  مســعود پزشــکیان در نشستی با شــهرداران 
کلان شهرهای کشــور، با بیان اینکه هدف دولت و 
شهرداری ها خدمت به مردم است، اظهار کرد: باید 
دست به دســت هم و در کنار هم باشیم تا بتوانیم 
مشکلات مردم را حل کنیم؛ دولت آمادگی دارد تا از 
کمک شهرداری ها برای حل مشکلات بهره بگیرد.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه برای من هیچگاه قابل 
قبول نبوده که کشورمان در زمینه توسعه، از سایر 
کشورها عقب بیفتد، ادامه داد: ما امروز مشکلاتی از 
قبیل ناترازی در انرژی، تورم و حدود 5 هزار همت 
پروژه ناتمام داریم که در حال برنامه ریزی برای حل 
این مشکلات هســتیم، البته رفع برخی مشکلات 
زمان بر اســت. در ماه های اخیر برای تولید انرژی 
خورشیدی توسط بخش خصوصی سرمایه گذاری 
شده یا مقدمات آن در حال انجام است. دولت پیگیر 
تولید حدود ۷ هزارمگاوات برق از طریق پنل های 

خورشیدی است.پزشکیان در ادامه خاطرنشان کرد: 
در کنار تلاش برای افزایش تولید، به دنبال کاهش 
و مدیریت مصرف انرژی نیز هستیم؛ باید فرهنگ 
مصرف خود را اصلاح کنیــم، زیرا بیش از اندازه 
مصرف انرژی داریم. شهرداری ها می توانند در تغییر 

فرهنگ مصرف به دولت کمک کنند.
*  دولت مصمم به ارتقای کیفیت و کمیت فضاهای 

آموزشی است 
  رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش درباره 
برنامه دولت برای پیشبرد نهضت مدرسه سازی در 
کشور، خاطرنشان کرد: دولت مصمم است کیفیت و 
کمیت فضاهای آموزشی کشور را ارتقا دهد. نهضت 
مدرسه سازی با مشارکت مردم و خیرین آغاز شده 
است.پزشکیان همچنین با انتقاد از وجود بی عدالتی 
در مدارس کشــور، تصریح کرد: در خبرها آمده 
بود که خانواده ها در تهران، تا ۲۰۰ میلیون تومان 
برای تحصیل فرزندان شــان در مدارس غیردولتی 
هزینه می کنند در حالی که خدمات آموزشــی در 
مدارس دولتی مناسب نیست. دانش آموزان آینده 
کشور را می ســازند و اگر به شکل صحیح تربیت 
شــوند، مشــکلات ما را حل خواهند کرد.رئیس 
جمهور اضافه کرد: شهرداری ها می توانند در نهضت 
مدرسه ســازی به کمک دولت بیایند تا مدارسی با 
کیفیت بســازیم. در ســاخت این مدارس باید در 
انتخاب مــکان آنها هم دقت شــود. این مدارس 

همچنین باید به فناوری های نوین تجهیز شــوند. 
سیستم ســرمایش و گرمایش مدارس هم باید به 
گونه ای طراحی و اجرا شــود که دانش آموزان در 
ضمن استفاده از آن، یاد بگیرند چگونه در مصرف 

انرژی صرفه جویی کنند.
*  درحــال طراحی الگوی جدید بــرای آموزش 

هستیم 
  پزشــکیان همچنین با اشــاره به اهمیت اصلاح 
روش آموزشــی در مدارس، خاطرنشان کرد: با 
مشورت اساتید دانشگاه و کارشناسان آموزش و 
پرورش و آمــوزش عالی در حال طراحی الگوی 
جدید برای آموزش هستیم تا مسائلی مانند انتقال 
مهــارت، چگونگی طراحــی دروس و آموزش 
معلمان اصلاح شود.رئیس جمهور تاکید کرد: باید 
استانداردهای عادلانه ای برای آموزش و پرورش 
تعیین شود تا همه دانش آموزان در مدارس دولتی 
براساس آن استانداردها آموزش با کیفیتی دریافت 
کنند. ما اگر به این هدف برسیم و کیفیت آموزش را 
ارتقا دهیم، آینده کشور تضمین خواهد شد.پزشکیان 
با بیان اینکه دولت برای حل مشــکلات کشور به 
دنبال جذب مشــارکت مردم و همکاری مساجد 
و محله محور کردن مســائل کشور است، گفت: ما 
می توانیم با کمک مساجد و محلات، مشکلات افراد 
نیازمند را حل کنیم. همچنین مســاجد و مدارس 
محلات، محل مناسبی برای آموزش صرفه جویی 
در کاهش مصرف انرژی هستند. پویش دو درجه 
کمتر در سال گذشته، موجب صرفه جویی روزانه 
۲5 میلیون دلار شــد. حالا هــم می توان از مردم 
درخواســت کرد که ۲ لامپ کمتر استفاده کنند. ما 
۶ برابر بیشتر از اروپا برق و گاز مصرف می کنیم. 
اگر مصرف مدیریت شود، دولت می تواند از منابع 

حاصل از آن به معیشت مردم کمک کند.
*  بدمصرف ها باید جریمه شوند

  رئیس جمهور تاکید کــرد: برای حل ناترازی ها 

کافی اســت مردم یک قدم جلو آمده و در استفاده 
از وســایل سرمایشی زمان و شــدت برودت را 
اندکی کاهش دهند. بد مصرف ها را هم باید جریمه 
کرد. شهرداری ها می توانند در این زمینه هم کمک 
زیادی به دولت کنند.پزشــکیان با اشاره به اهمیت 
همکاری در داخل کشور برای غلبه بر مشکلات، 
اظهار کرد: اگر همه با هم باشیم، آمریکا نمی تواند 
در برابر ما کاری از پیش ببرد. اگر دست به دست 
هم دهیم، مشکلات حل خواهد شد. روابط خوبی 
با کشورهای همسایه داریم و می توانیم با آنها داد و 

ستد کنیم. آنها آماده همکاری با ما هستند.
*  شهرداری ها در زمینه رفع ناترازی، مسکن و 

معیشت مردم به دولت کمک کنند
  رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه شهرداری ها 
می تواننــد در زمینه رفع ناتــرازی انرژی، تامین 
مسکن و معیشت مردم به دولت کمک کنند، گفت: 
شهرداری ها کارگروهی تشکیل دهند و برای ارتقای 
خدمات خود نقشه و برنامه تهیه کنند تا اختیارات 
آنهــا در چارچوب آن برنامه هــا افزایش یابد، نه 
اینکه اختیارات بی ضابطه باشــد. ما باید شهرهای 
دوستدار طبیعت ایجاد کنیم. دولت آماده همکاری 
با شهرداری هاست. همچنین در نوسازی بافت های 
فرســوده، مراکز بهداشــتی و درمانی، آموزشی، 
تفریحــی و حمل و نقل به صورت یک شــبکه 
مسنجم دیده شوند. حتی می توان ساختمان هایی با 
طبقات خیلی زیاد احداث کرد به شــرطی که همه 
نیازمندی های این ساختمان ها دیده شود.پزشکیان 
در این نشست به شهرداری ها پیشنهاد داد، به جای 
اقدام جداگانه برای تامیــن خودروهای خدمات 
عمومی مثل اتوبوس و آمبولانس و آتش نشانی، 
منابع خود را تجمیع کرده و از یکی دو تولیدکننده 
معتبر خارجی، نیازهای اولیه خود را بخرند و سپس 
از آن شــرکت ها بخواهند در ایران و در سواحل 

خلیج فارس کارخانه تاسیس کنند.

*  استفاده از کارشناسان خارجی برای توسعه 
سواحل مکران 

  رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اهمیت توسعه 
سواحل مکران و انتقاد از طرح هایی که تاکنون در 
این مناطق اجرا شده اســت، افزود: با مقام معظم 
رهبری درباره توسعه این سواحل گفت وگو داشتم 
و به ایشان گفتم اجازه بدهید از نظرات کارشناسان 
خارجی اســتفاده کنیم. ما باید شهرهایی در این 
مناطق بســازیم که چیزی کمتر از شهرهای سایر 
کشورهای واقع در ســاحل خلیج فارس نداشته 
باشند. ما باید بهترین، با کیفیت ترین و مناسب ترین 
منازل و شهرها را برای مردم خود بسازیم.پزشکیان 
خطاب به شهرداران حاضر در جلسه گفت: ارتباط، 
تعامل و همکاری خوبی بین سران قوا برقرار است 
و شنبه هر هفته ما با یکدیگر جلسه داریم. می توانم 
مسائلی را که شــهرداری ها درگیر آن هستند، در 
جلسه ســران قوا مطرح و به آنها رسیدگی کنیم.
علیرضا زاکانی شهردار تهران نیز در این جلسه با 
اشــاره به اهمیت وظایف شهرداری ها برای تامین 
نیازهای شــهروندان، گفت: دولت به شهرداری ها 
کمــک کرده تا موانع فعالیت آنها برطرف و کیفیت 
ارائه خدمات به شــهروندان ارتقا یابد.به گزارش 
ایرنا  ؛ وی همچنین افزود: شــهرداری ها می توانند 
در نهضت مدرسه سازی، احیای بافت های فرسوده، 
رفع ناترازی های انرژی و تشویق مردم به استفاده از 
انرژی های پاک و کمک به معیشــت مردم در کنار 
دولت باشد.در این جلسه از سوی سایر شهرداران 
نیز موضوعاتی از قبیل راهکارهای ارتقای خدمات 
شــهری، بازنگری در قانون درآمدهــای پایدار 
شهرداری ها، کمک دولت برای واردات خودروهای 
خدمات عمومی به کشور، توجه به احیای بافت های 
فرسوده، تامین منابع مورد نیاز برای شهرداری ها از 
طریق اجرای قانون مولدسازی، پرداخت مطالبات 
شهرداری ها از طریق تهاتر، لزوم حل مشکل پسماند 
شهری و جمع آوری آب های سطحی، تسهیلگری 
و مقررات زدایی از فعالیت های شهرداری ها، تعیین 
تکلیف پروژه های نیمه تمام و نقش شــهرداری ها 
در تشــویق مردم برای استفاده از انرژی های پاک 

مطرح شد.

گزارش

خبـر

قالیباف:
 مجلس از »میرسلیم« شکایت می کند 

  گروه سیاســی // رئیس مجلس شــورای اسلامی در واکنش به 
طرح ادعاهای میرســلیم درباره رشوه گرفتن نمایندگان مجلس در 
زمان طرح استیضاح وزرا گفت که حتماً مجلس شکایت می کند تا از 
تشویش اذهان عمومی جلوگیری شود. به گزارش تسنیم ، محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس شــورای اسلامی در صحن علنی مجلس، در 
پاســخ به تذکر مهرداد گودرزوند چگینی نماینده رودبار درباره لزوم 
ورود مجلس به ادعای میرسلیم نماینده دوره یازدهم مبنی بر گرفتن 
رشوه توسط نمایندگان در زمان استیضاح وزرا، اظهار داشت: من این 
کلیپ را دیدم؛ این صحبت ها تشویش اذهان عمومی است و تهمت به 
مجلس است.وی افزود: حتماً دادستان کل کشور به عنوان مدعی العموم 
این موضوع را پیگیری می کند و ما هم در هیئت رئیســه مجلس از 
طرف نمایندگان مجلس شکایت می کنیم تا از تشویش اذهان عمومی 
جلوگیری شود.مهرداد گودرزوند چگینی نماینده رودبار در تذکر خود 
گفت: این روزها تهمت های پی درپی در رسانه ها علیه مجلس مطرح 
می شــود که لازم است مدعی العموم به آن ورود کند.وی توضیح داد: 
آقای میرسلیم نماینده دوره یازدهم، اخیراً در مصاحبه ای، نمایندگان 
مجلس و وزرا را به گرفتن رشوه متهم کردند. ایشان گفته است که وزرا 
با کیف پر به مجلس می آیند و با کیف خالی از مجلس خارج می شوند 
و با دادن رشوه جلوی استیضاح را می گیرند.این نماینده مجلس بیان 
کرد: آقای میرسلیم فردی هستند که بیش از 4۰ سال در ارکان مختلف 
نظام مسئولیت داشته  اند و می توانند در صورت وجود اسنادی، آن  را در 
اختیار دستگاه قضایی قرار دهند. اگر ایشان اسنادی ندارند، از دستگاه 
قضا و رئیس قوه قضاییه و دادستان کل کشور و مدعی العموم می خواهم 
به این موضوع رسیدگی کنند و اجازه ندهند فضای عمومی کشور با 
تهمت و توهین اداره شود.وی اضافه کرد: آقای میرسلیم چه حقی دارد به 
مجلس توهین کند و مجلس را متهم به دریافت رشوه کند؟ ایشان فردی 
نیست که بگوید دسترسی به ارکان نظام ندارد و می تواند مستندات خود 
را در اختیار قوه قضاییه قرار دهد، ما چقدر در حوزه انتخابیه بگوییم 

جزو این ها نیستیم؟
  گودرزوند بیان کرد: اگر آقای میرسلیم اسنادی دارد آن را به دستگاه 
قضایی ارائه داد وگرنه دســتگاه قضایی جلوی این افراد را بگیرد تا 
مجلس را مورد اتهام قرار ندهند؛ از رئیس قوه قضاییه خواهش می کنم 
اجازه ندهند فضای عمومی کشــور به سمت توهین و تهمت از سوی 
کسانی برود که به همه ارکان کشور دسترسی دارند.اخیراً مصاحبه ای از 
مصطفی میرسلیم نماینده سابق مجلس منتشر شده است که در آن ادعا 
کرده بود: وزرا که برای استیضاح به مجلس می آیند با کیف های پر از 
هدیه می آیند و موقع برگشت کیف هایشان خالی شده است؛ در ماجرای 

رشوه و هدیه در مجلس اتفاقاتی می افتد که اصلًا باور نمی کنید.

رئیس جمهور : 

بدمصرف ها باید جریمه شوندبدمصرف ها باید جریمه شوند

یادداشت

بی گمان در تاریخ بســیار  کهن ایران زمین، صدها و شاید هزاران زن و مرد 
نـــامدار، شایسته، خردمند، فرخنده و والامقام آمده اند و رفته اند؛ اما هیچ 
یک از آنان هرگزنتوانســته اند  و نه می توانند به بزرگی، فرخندگی، اعتبار و 
شایستگی ابرمردی افسانه ای، مـــیهن دوست، آزاده، مـــلی، رهایی بخش، 
نیک پندار، نیک گفتار و نیک کردار مانند حکیم  ابوالقاســم فردوسی در بین 
توده های مردم و در قلب آن ها زندگی  کنند . این سربلندترین فرزند همیشه 
ایستاده و استوار ایران زمین، با خلق کتابی به نـــام » شـاهنامه« آن چنان 
طوفانی در فکر و اندیشــه  میلیون ها نفر از هم عصران خود و میلیاردها نفر 
از انســان های مواج  بعد  از خود، ایجاد کرده است که هیچ دانشمند، حکیم، 
فیلسوف، ریاضی دان، ادیب و شـــاعری نـتوانسته است حتی به بارگاه این 
فرزانۀ زمانه ها نزدیک  شود . مـــردی از تـــبار آریـایی های پاک و از نژاد 
خودشان ، با  خلق  حـــماسه ای جـدا از تـمام آثار حماسی گیتی، توانسته  
است  بر بلندترین نقطۀ اوج، افتخار، سربلندی، شرافت، آزادگی، فرهیختگی، 
دانشمندی وعشق به وطن بیارآمد و صدها هزار نـفر از خـردمندان  والامـقام  
و اندیشمندان  گران  سنگ گیتی را در سـتایش از خـردمندی خود و کتابش 
به دنبال بکشد. فردوسی در  مقامی  از شعر و حـــماسه سرایی قـرار گـرفته 
اســت که  هیچ  شخص  دومی را یارای دسترسی به این مقام  افسانه ای  نبوده 
است.او چون از قلب تـوده های سـتم دیده وطنش برخاسته است، بر دل آن ها 
نشسته و بر تارک راست قامتان تاریخ گام گذاشته و از آن زمان تا کنون و تا 
پدیداری هستی ، بر  بلندای شـکوه و افـتخار انسان های آزاده و سـتم ستیز 
بـه جـاودانگی زندگی خواهد کرد. فردوسی فرزند راستین ایران  زمین است 
کـه بـه دور از هـرگونه وابـستگی، بـنیان گذار زیرساخت های فرهنگی و 
فـکری مـــلی گرایی است.در شب هنگام تولد فردوسی، پدرش در خواب 
می بیند که فرزند نوزاد بر  بام بســیار بلندی می رود و رو به ســوی هستی، 
فریادی بلند بـــرمی دارد و بـا عناصر  چهارگانه هستی به سخن  می پردازد  

و از همان پدیده ها پاسخی می شــنود. پدر در صبح گاه دیگر، خواب خود 
را می گوید و از تعبیرکنند گان خواب، تفســیر خوابش را می پرسد و پاسخ 
می شنود که فرزند به دنیا نیامده اش چون بـه بـار آید  و بزرگ شود، کارش 
آن چنان بالا می گیرد و آوازه اش آن چنان در فراخ نای هستی گسترده می شود 
که در چهار گوشۀ گیتی به نام و خرد، بلندآوازه می شود.بلاشک؛ این استعداد، 
نـبوغ، گـسترۀ دانش، بینش، اندیشه و استادی بی گمان  فردوسی بر تاریخ، 
شعر  و ادب  پارسی بوده است که او را قـادر کـرده است تا حکایتی، داستانی 
و یا حـماسه ای را بـه شعر درآورد کـه لبـی را بـخنداند و چشمی را گریان 
کند و یـــا پادشاهی را که ستم  می گســتراند و تخم اهریمنی می پراکند، به 
بدعهدی و زشت خویی براند و آن امیری را که عـــدالت مـی گستراند و در 
راه مردم به حقوق آنان می رسد، بـه پاکـی و پرهـیزگاری و شـرافت فـرا 
بخواند.از همین رو؛ کینه توزی و بـدگویی های وزیر سلطان محمود غزنوی 
از فردوسی، تأکید شاعر بر نژاد پادشاهان و برشمردن نیاکان آن ها، اشاره به 
شـاهانی کـه نـیاکانشان همگی از پادشاهان بوده اند و سلسله های موروثی 
پادشاهان از یـک سو و کـاهش عـلاقۀ مـحمود  غـزنوی  بـه شعر و شاعری، 
همه و همه دست به دســت هم دادند تا شاعر بزرگ حماسه سرا را در فشار 
مالی، روحی و اجتماعی قرارداده و او را وادار به واکنش کنند؛ اگرچه شاعر 
بزرگ مورد  کینه  و تنفر محمود غـــزنوی و وزیــرش قرار گرفته بوده؛ اما 
بسیاری از حاکمان و امیران همسایۀ حاکمیت محمود غزنوی، از فردوسی 
به شایستگی یاد می کردند و هدایای ارزشمندی برایش می فرستادند. پس  از  
افت  و خیزهای فراوان، سرانجام شـــاعر بـزرگ  موفق  شد  شاهنامه را در 
۶۰۰۰۰ هزار بیت به پایان برســاند.می توان گفت؛ زمان درستی از تاریخ 
وفات فردوسی در دست نیست؛ اما مرگ او به علت بد عهدی سلطان محمود 
و حسادت حاسدان، در دورانی سخت و در شرایط نابسامان مالی بوده است. 
بنا به روایت های به جا مانده از نظامی گنجوی، مرگ فردوســی هم زمان 
با تصمیم ســلطان محمود غزنوی به دلجویی از فردوسی و پرداخت پاداش 
بابت سرودن شاهنامه، به او بوده است. محمود تصمیم  گـرفت  هـمان  گـونه 
که عهد کرده بـــود ۶۰۰۰۰ دینار طلا در  مقابل ۶۰۰۰۰ بیت شاهنامه برای 
فردوسی بفرستد. او فرمان می دهد تا ۶۰۰۰۰ دینار طـلا را  سـوار  بر  اشتران 
به توس برند و ایـــن کـار انـجام شـد؛ امـا طلاها وقتی  بـه  دروازه شـهر 
توس رسید که جنازۀ فردوسی از دروازۀ دیگر برای خاکسپاری به قبرستان 
می رفت. در هنگام وفات، از دفن فردوسی در قبرستان توس، ممانعت شد و 

سرانجام او را در حیاط خانۀ خودش دفن کردند.
  براســاس گفته های تاریخی؛ ۲5 اردیبهشت ماه، روزی است که فردوسی 
سرودن شاهنامه را بعد از ۳۰ سال به پایان رساند و به همین علت این روز 
در تقویم رســمی ایران، روز بزرگداشت فردوسی و پاسداشت زبان فارسی 

نام گرفته است.
بسي رنج بردم در این سال سي                  عجم زنده کردم بدین پارسي
نمیرم از این پس که من زنده ام                   که تخم سخن را پراکنده ام

فردوسی؛ شاعر حماسه سرا 

 گروه سیاسی // لایحه توافقنامه ایران و روسیه به کمیسیون 
سیاست خارجی مجلس رسید.

    به گزارش فارس؛ ابراهیم عزیزی، رئیس کمیســیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 

فارس با اشاره به ارسال لایحه توافق راهبردی ایران و روسیه به 
مجلس از ورود این کمیسیون به بررسی این توافق خبر داد. وی 
در پاسخ به سؤالی درباره وضعیت این توافقنامه گفت: »تا این 
لحظه دولت لایحه مربوط به این توافقنامه را به مجلس ارائه کرده 

و طبق روال ابتدا به کمیســیون امنیت ملی ارجاع شده است.« 
عزیزی افزود: »ان شاءالله در هفته آینده این لایحه ابتدا در کمیته 
روابط خارجی کمیسیون بررسی می شود و پس از آن در قالب 
کمیته ای مشترک، در دستور کار صحن کمیسیون امنیت ملی قرار 

خواهد گرفت.«رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس تأکید کرد: 
»در صورت نهایی شدن بررسی ها در کمیسیون، این موضوع از 
هفته آینده احتمالاً در دستور کار مجلس قرار می گیرد.«پیشتر 
دولت روســیه این توافقنامه را به دوما برده و در آنجا تصویب 
کرد.کارشناسان معتقدند اتحاد ایران و روسیه به عنوان ۲ قدرت 
تحــت تحریم می تواند پایان یکجانبــه گرایی غرب در دنیای 

اقتصاد و سیاست باشد.

لایحه توافقنامه بلندمدت ایران و روسیه به مجلس ارسال شد

نجمه سیددخت

برگ سبز ، سند فروش و کارت خودرو وسیله نقلیه رنوسواری هاچ بک مدل ۱۳۸۴ سیستم سپند پی کی رنگ مشکی متالیک 
به شماره پلاک 525ل7۳ ایران۸۴ به شماره شاسی ۰۴۴7۱۴وشماره موتور m ۱۳9۳27۴9 به نام مسعود رهام

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی مدارک خودرو 
مفقودیمفقودی

سند تایید مالکیت خودرو سواری هیوندای تیپ ELE پلاک ۱۱29۶
 کرایه قشم مالک:  فواد علیزاده قشمی 

KMHDG۴۱C7EU۸2۶۰۶2  شماره شاسی
شماره موتور G۴FGDU۶۶5۶۳۳ مدل 2۰۱۴ رنگ : سفید 

مفقود و از درجه اعتبارساقط می باشد .قشم

سند تایید مالکیت وکارت شناسایی موتور سیکلت هوندا تیپ هورنت 
پلاک ۳۱99 م  شخصی قشم مالک:  فواد علیزاده قشمی

ME۴KC2۳5LG۸۰۰۸95۸  )شماره شاسی )تنه 
شماره موتور  KC2۳E۸۰۱۰5۸۳۳ مدل 2۰۱۶ رنگ :مشکی

 مفقود و از درجه اعتبارساقط می باشد .قشم



 بحران مسکن در هرمزگان

  اســتان هرمزگان، به عنوان یکــی از مهاجرپذیرترین مناطق 
ایران، سال هاســت که با چالش جدی مســکن دست وپنجه نرم 
می کند. بندرعباس، مرکز این استان، به دلیل موقعیت استراتژیک، 
بندر تجاری و صنعتی و جاذبه های اقتصادی، مقصد بســیاری از 
مهاجران از سراسر کشور است. این حجم بالای مهاجرت، همراه 
با رشد طبیعی جمعیت، تقاضای مسکن را به شدت افزایش داده 
و فشار ســنگینی بر بازار خرید و اجاره وارد کرده است. در این 
میان، طرح نهضت ملی مســکن که با وعده خانه دار کردن اقشار 
کم درآمد و متوسط در سال ۱4۰۰ کلید خورد، قرار بود مرهمی بر 
این زخم کهنه باشــد. اما با گذشت بیش از سه سال، پروژه عظیم 
۱5 هزار واحدی در شمال بلوار شهید رجایی بندرعباس همچنان 
روی کاغذ باقی مانده و به مرحله اجرای کامل و تحویل به مردم 
نرسیده اســت. این تأخیر نه تنها امید مردم را کمرنگ کرده، بلکه 
حباب قیمت مسکن و اجاره بها را در این شهر بندری تشدید کرده 
اســت.بحران مسکن در بندرعباس، واقعیتی غیرقابل انکار است.
بازار مسکن در بندرعباس به دلیل عرضه محدود و تقاضای بالا، 
در سال های اخیر به یکی از گران ترین بازارهای کشور تبدیل شده 
است. گزارش ها نشان می دهد که قیمت اجاره بها در برخی مناطق 
بندرعباس در این ســال ها بسیار افزایش یافته است. این افزایش 
برای خانواده های اجاره نشــین که بخش قابل توجهی از جمعیت 
شهر را تشکیل می دهند، فشار مالی سنگینی به همراه داشته است. 
از سوی دیگر، خرید مسکن برای بســیاری از اقشار متوسط و 
کم درآمد به رویایی دست نیافتنی تبدیل شده است. گرانی مصالح 
ساختمانی، تورم عمومی و رکود در معاملات خرید و فروش، بازار 
مسکن را به بن بست کشانده اســت.اگر پروژه ۱5 هزار واحدی 
نهضت ملی مسکن در شمال بلوار شهید رجایی به موقع اجرا شده 
بود، عرضه قابل توجه واحدهای مســکونی می توانست تعادل را 
به بازار بازگرداند و از رشــد بی رویه قیمت ها جلوگیری کند. این 
پروژه، که قرار بود با همکاری طرف های خارجی پیش برود، به 
دلیل عدم تزریق به موقع تسهیلات بانکی و همکاری ضعیف برخی 
بانک ها، عملًا متوقف شده اســت. این در حالی است که هزاران 
خانوار هرمزگانی همچنان در انتظار دریافت وام برای پیشبرد این 
پروژه هستند.در واقع طرح نهضت ملی مسکن،وعده ای است که 
عملی نشد.طرح نهضت ملی مسکن که با هدف ساخت 4 میلیون 
واحد مسکونی در سراسر کشور طراحی شد، در هرمزگان با تعهد 
ساخت ۶5 هزار واحد شهری و روستایی آغاز به کار کرد.  بخش 
عمده ای از واحدها هنوز در مراحل اولیه ســاخت باقی مانده اند. 
پروژه ۱5 هزار واحدی بندرعباس که قرار بود نقشــی کلیدی در 
حل بحران مسکن ایفا کند، به دلیل مشکلات مالی و مدیریتی به 
سرانجام نرسیده است.طرح واگذاری زمین گروهی، روزنه ای برای 
امیدواری متقاضیان مسکن ملی است.در روزهای اخیر، اداره کل 
راه و شهرســازی هرمزگان با ارسال پیامکی به برخی متقاضیان، 
از طرح جدیدی برای تســریع در ساخت مسکن خبر داده است. 
در این طرح، متقاضیان می توانند به صــورت گروه های چهار یا 
شش نفره زمین دریافت کرده و اقدام به ساخت کنند. این ابتکار، 
اگر به درســتی اجرا شــود، می تواند گامی مؤثر در کاهش زمان 
انتظار برای خانه دار شدن باشد. ساخت گروهی، با تقسیم هزینه ها 
و مســئولیت ها، می تواند فشار مالی بر خانوارها را کاهش دهد و 
سرعت ساخت وساز را افزایش دهد. با این حال، تجربه نشان داده 
که موفقیت چنین طرح هایی به هماهنگی دســتگاه های اجرایی، 
تأمین به موقع زمین و ارائه تســهیلات بانکی وابسته است.مزیت 
خانه های ویلایی، آرامش و آسایش بیشتراست.یکی از انتقادات 
مطرح شــده به طرح نهضت ملی مسکن در بندرعباس، تمرکز بر 
ساخت مجتمع های مسکونی آپارتمانی اســت. اگرچه این نوع 
ساخت وساز در کلان شهرها توجیه پذیر است، اما در شهری مانند 
بندرعباس که هنوز امکان توسعه افقی وجود دارد، واگذاری زمین 
به هر متقاضی برای ساخت خانه های ویلایی می توانست گزینه ای 
جذاب تر باشد. تجربه شهرهای دیگر نشان می دهد که خانه های 
ویلایی نه تنها سریع تر ساخته می شوند، بلکه کیفیت زندگی بالاتری 
را برای ساکنان فراهم می کنند. این خانه ها، با فضای باز و محیط 
خانوادگی، می توانند آرامش و آســایش بیشتری به مردم هدیه 
دهند، به ویژه در فرهنگی که ارزش زیادی برای حریم خصوصی 
و فضای شخصی قائل است.مشکلات طرح نهضت ملی مسکن در 
هرمزگان تنها به کمبود تسهیلات بانکی محدود نمی شود. مقاومت 
برخی دستگاه های دولتی در واگذاری زمین، افزایش هزینه های 
ســاخت به دلیل تورم مصالح و عدم توانایی برخی متقاضیان در 
تأمین آورده اولیه، از دیگر موانع هستند. برای رفع این چالش ها، 
دولت باید اقدامات زیر را در اولویت قرار دهد: ۱. تسهیلات بانکی: 
بانک هــا باید به تعهدات خود در ارائه وام های کم بهره عمل کنند. 
بانک مسکن، که تاکنون همکاری بهتری داشته، می تواند الگویی 

برای سایر بانک ها باشد.
۲. واگذاری زمین: تسریع در تصویب و واگذاری زمین های شهری 

ضروری است.
۳. حمایت از ســاخت گروهی و ویلایــی: طرح واگذاری زمین 
گروهی باید با نظارت دقیق و تأمین زیرســاخت ها همراه باشد. 
همچنین، اختصاص زمین برای ساخت ویلایی می تواند رضایت 

عمومی را افزایش دهد.
4. شفافیت و اطلاع رســانی: اطلاع رسانی منظم درباره پیشرفت 
پروژه ها و پاســخگویی به متقاضیان، اعتمــاد عمومی را تقویت 

می کند.
بحران مسکن در هرمزگان و به ویژه بندرعباس، چالشی چندوجهی 
است که نیازمند عزم جدی و همکاری همه جانبه است. تأخیر در 
اجرای پروژه ۱5 هزار واحدی شمال بلوار شهید رجایی، فرصت 
کاهش حباب قیمت مسکن و اجاره را از مردم سلب کرده است. 
با این حال، طرح جدید واگذاری زمین گروهی می تواند روزنه ای 
برای امید باشد، به شرطی که با برنامه ریزی دقیق و حمایت مالی 
و اجرایی همراه شود. همچنین، توجه به ساخت خانه های ویلایی 
می تواند کیفیت زندگی مردم را بهبود بخشد. دولت چهاردهم باید با 
جدیت بیشتری به این بحران رسیدگی کند تا رویای خانه دار شدن 

برای مردم هرمزگان به واقعیت تبدیل شود.
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سرمقاله

خبری

گروه خبر // در ادامه سفر هیات تجاری اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان 
به ونزوئلا، نشستی با حضور کاردار جمهوری 

اسلامی ایران در ونزوئلا  برگزار شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ این نشست با هدف 
بررســی ظرفیت های صادراتی ایران به ونزوئلا 
و کشــورهای منطقه آمریکای لاتین و تقویت 
ارتباط میان فعالان اقتصادی دو کشــور شکل 
گرفت.کاردار جمهوری اسلامی ایران در ونزوئلا 
در این نشســت با تأکید بر لزوم انتخاب هدفمند 
کالاهــای صادراتی، گفت: بهتریــن نمونه ها و 
برندهای محصولات ایرانی باید به ونزوئلا صادر 
شوند تا هم کیفیت محصولات معرفی شود و هم 
زمینه برای رقابت پذیری در بازارهای منطقه ای 
فراهم گــردد.وی ونزوئلا را به عنوان یک هاب 

صادراتی برای خرمای ایران به آمریکای لاتین 
توصیف کرد و پیشنهاد داد که نشست هایی میان 
تجار و فعالان اقتصادی دو کشور برای افزایش 
تعاملات مستقیم برگزار شــود.در ادامه، نجاتی، 
عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی هرمزگان، ضمن 
معرفی ظرفیت های گســترده استان هرمزگان، 
اظهار داشت: هرمزگان به عنوان دروازه جنوبی 
اقتصاد ایران، ۷۰ درصد از کالاهای تجاری کشور 
را از طریق بنــادر خود جابه جا می کند و با دارا 
بودن زیرساخت های حمل و نقل ریلی، دریایی، 

جاده ای و هوایی، از جایگاه لجستیکی ممتازی 
برخوردار اســت.وی ادامه داد: استان هرمزگان 
با تولید محصولات باغی، زراعی و صیفی جات 
خارج از فصل، و همچنین پرورش گسترده ماهی 
و میگــو، توانایی تأمین مســتمر نیاز بازارهای 

خارجی را دارد.
  نجاتی همچنین پیشــنهاد اجــرای طرح های 
کشت فراســرزمینی در زمینه پرورش آبزیان را 
با هدف انتقال دانش فنی و بهره برداری مشترک 
از منابع آبی ونزوئلا مطرح کرد.وی با اشــاره به 

ظرفیت های گردشگری استان، یادآور شد: »در 
فصول پاییز و زمستان، هرمزگان پذیرای شمار 
زیادی از گردشگران داخلی و خارجی است که 
می تواند زمینه ســاز معرفی و عرضه محصولات 

بومی نیز باشد.
  در ادامه این نشست، قناعتیان، از اعضای اتاق 
بازرگانی هرمزگان، با معرفی گونه های مختلف 
خرما و فــرآورده ها آن، به کاربرد وســیع این 
محصــول در صنایع مختلــف غذایی و تبدیلی 
اشــاره کرد و افزود: »نمونه های معرفی شــده، 

قابلیت فرآوری بالا داشته و می توانند به عنوان 
مزیت صادراتی استان مطرح شوند.وی همچنین 
گزارشــی از مجوزهای اخذشده برای صادرات 
محصولات کشاورزی و صنایع وابسته ارائه کرد.
این نشست با تأکید بر تقویت پیوندهای اقتصادی 
میان بخش خصوصی هرمزگان و ونزوئلا، به ویژه 
در حوزه های کشــاورزی، لجســتیک و صنایع 
تبدیلی، به کار خود پایان داد و مقرر شــد ادامه 
مذاکرات در قالب جلسات تخصصی و بازدیدهای 

میدانی پیگیری شود.

با محوریت توسعه صادرات و کشت فراسرزمینی صورت گرفت 

نشست هیأت تجاری اتاق بازرگانی هرمزگان با کاردار ایران در ونزوئلا
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گزارش اختصاصی  // از 2۰ اردیبهشت تا 2۰ خرداد، طرحی 
گسترده با مشــارکت ۴ نهاد نظارتی در هرمزگان در حال 
اجراست تا با گران فروشی و عرضه خارج از شبکه لبنیات و 
برنج مقابله شود. طرحی که در سایه افزایش فشار معیشتی 

مردم، به مطالبه ای همگانی بدل شده است.
  در روزگاری که تورم افسارگسیخته و نوسانات اقتصادی، بیش 
از هر زمان دیگری ســایه خود را بر زندگی اقشار مختلف جامعه 
گسترانده، معیشت مردم به یکی از مهم ترین دغدغه های حاکمیت 
و مطالبات جدی افکار عمومی تبدیل شده است. سفره های خانوار 
ایرانی، به ویژه در استان هایی همچون هرمزگان که بخشی از جمعیت 
آن درگیر مشاغل ناپایدار و درآمدهای حداقلی هستند، هر روز با 
تهدید گرانی، کمبود و بی ثباتی بازار کالاهای اساسی مواجه است.

در چنین شــرایطی، حفظ ثبات بازار اقلام پرمصرفی چون برنج و 
لبنیات نه تنها یک وظیفه حکومتی، بلکه ضرورتی اجتماعی برای 
حفظ کرامت و امنیت روانی مردم اســت. ایــن اقلام، رکن اصلی 
سبد غذایی خانوار محسوب می شوند و هرگونه نوسان در قیمت 
یا توزیع آن ها، تأثیر مستقیمی بر وضعیت معیشتی طبقات متوسط 
و پایین جامعه دارد. از همین رو، سیاست گذاران موظف اند با اعمال 
نظارت های مؤثر و مقابله با تخلفات صنفی، اجازه ندهند فشــار 
اقتصادی بیشتری بر دوش مردم تحمیل شود.با در نظر گرفتن همین 
ضرورت ها، طرح »تشدید نظارت بر بازار لبنیات و برنج« در استان 
هرمزگان آغاز شــده تا در یک بازه زمانی مشخص، با برخورد با 
سودجویی و عرضه خارج از شبکه، از حقوق مصرف کننده حراست 
شــود و گامی عملی در جهت تنظیم بازار و حمایت از سفره های 
مردم برداشــته شــود.نظارت بر بازار، به ویژه در حوزه کالاهای 
اساسی، نقشــی کلیدی در تحقق عدالت اقتصادی و جلوگیری از 
تبعیض در دسترسی به نیازهای اولیه زندگی ایفا می کند. زمانی که 
نظارت با جدیت و تداوم دنبال شود، امکان سوء استفاده، احتکار و 
ایجاد بازار ســیاه برای سودجویان به حداقل می رسد و در نتیجه، 
کالاها با قیمت منصفانه تری به دست مصرف کننده واقعی می رسند. 
این امر به طور مســتقیم، باعث اعتمادسازی میان مردم و نهادهای 

حاکمیتی نیز می شود.
  بازار بی نظارت، بستر رشد فساد اقتصادی

  در غیاب نظارت، بازار به جولانگاه دلالان، محتکران و حلقه های 
فاسد توزیع تبدیل می شود؛ حلقه هایی که با اخلال در نظام عرضه، 
قیمت ها را به دلخواه خود بالا می برند و مصرف کننده نهایی، قربانی 
اصلی این بی ســامانی خواهد بود. تجربه نشان داده است که نبود 
سازوکارهای مؤثر کنترلی، حتی در شــرایط وفور کالا، منجر به 
التهاب مصنوعی بازار و فشار روانی بر مردم می شود؛ مسأله ای که 
می تواند تبعات اجتماعی گسترده ای نیز به همراه داشته باشد.برای 

مقابله با گرانی، دیگر نمی توان تنها به اقدامات سنتی و مقطعی بسنده 
کرد. امروز، نظارت هوشمند و میدانی با همراهی دستگاه های متعدد 
و استفاده از داده های دقیق، تنها راهکار اثربخش برای تنظیم بازار 
است. هماهنگی بین دستگاهی و حضور فعال ناظران در تمام زنجیره 
تأمین، از مبادی ورود کالا تا خرده فروشی ها، این امکان را فراهم 
می آورد تا گرانی بی منطق مهار شده و فضا برای افزایش شفافیت و 
رقابت سالم در بازار فراهم شود.از ۲۰ اردیبهشت ماه سال جاری، 
طرحی ضربتی برای تشدید نظارت بر عرضه و قیمت محصولات 
لبنی و انواع برنج وارداتی و داخلی در سطح استان هرمزگان آغاز 
شده است. این طرح که با همکاری چند دستگاه اجرایی و نظارتی 
اجرا می شــود، با هدف جلوگیری از تخلفات صنفی، حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان و تأمین آرامش بازار کالاهای اساسی کلید 

خورده و تا ۲۰ خردادماه ۱4۰4 ادامه خواهد داشت.
  ۱۴ تیم بازرسی در میدان عمل

  سیروس بشــیرزاده، مدیر نظارت و بازرسی کالاهای کشاورزی 
ســازمان جهاد کشــاورزی هرمزگان، با اعلام جزئیات این طرح 
اظهار داشت: برای اجرای موثر این طرح، ۱4 تیم بازرسی با ترکیب 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی، سازمان تعزیرات حکومتی، 
سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( و اتاق اصناف در سطح 
استان فعال شده اند.به گفته وی، این تیم ها وظیفه بازرسی و پایش 
انبارها، عمده فروشی ها، فروشــگاه های زنجیره ای و شرکت های 
پخش را بر عهده دارند و با هرگونه تخلف، از جمله عرضه خارج از 
شبکه یا گران فروشی، برخورد قاطع و قانونی صورت خواهد گرفت.

لبنیات و برنج، به عنوان دو قلم مهم در ســبد مصرفی خانوارهای 
ایرانی، همواره در صدر فهرست اقلام نظارتی قرار دارند. در ماه های 
اخیر، برخی گزارش های مردمی و بررســی های میدانی نشان از 
افزایش قیمت غیرمنطقی، احتکار و توزیع خارج از شــبکه این 
کالاها داشته که اجرای این طرح را ضروری کرده است.بشیرزاده با 
تأکید بر رویکرد حمایتی این اقدام افزود: این نظارت ها در راستای 

تنظیم بازار، حفظ ثبات قیمتی و جلوگیری از فشــار اقتصادی بر 
مصرف کننده صورت می گیرد و اجرای آن بر مبنای برنامه ای مدون 

و هدفمند انجام خواهد شد.
  هشدار به متخلفان: برخورد بدون اغماض

 مسئولان این طرح تصریح کرده اند که در صورت مشاهده هرگونه 
تخلف، بدون اغماض با عامــلان برخورد قانونی صورت خواهد 
گرفت. در همین راستا، پیش بینی می شود در پایان بازه زمانی اجرای 
طرح، گزارش تفصیلی از عملکرد تیم های بازرسی و نوع تخلفات 

ثبت شده نیز منتشر شود.
  شهروندان گزارش دهند

  در کنار فعالیت های نظارتی رســمی، از شــهروندان نیز خواسته 
شده است در صورت مشاهده هرگونه تخلف، از طریق سامانه های 
اطلاع رسانی و شماره تلفن های اعلام شده، موضوع را به نهادهای 
نظارتی گزارش دهند تا در اسرع وقت رسیدگی شود.با آغاز طرح 
تشــدید نظارت بر بازار لبنیات و برنج، خبرنگار ما به سطح شهر 
بندرعباس رفت و پای صحبت برخی از شهروندان نشست. بسیاری 
از آنان از افزایش بی رویه قیمت کالاهای اساسی در هفته های اخیر 
گلایه داشتند و اجرای این طرح را اقدامی امیدوارکننده برای مهار 

گرانی دانستند.
  امیدوارم نظارت ها بر بازار فقط در حد حرف نباشد

  خانم خانه دار ساکن نایبند شمالی می گوید: قیمت برنج ایرانی و 
حتی نوع وارداتی اش طوری بالا رفته که واقعاً نمی شود مثل گذشته 
خرید کرد. امیدوارم این نظارت ها فقط در حد حرف نباشد و واقعاً 
جلوی گران فروشان گرفته شــود، زیرا حضور بازرسان می تواند 
جلوی این تخلفات را بگیرد.یکی از دانشــجویان هرمزگانی هم 
گفت: این که چند دستگاه دولتی با هم همکاری می کنند خیلی خوب 
است، ولی اگر نتیجه ندهد مردم ناامید می شوند. امیدواریم بعد از این 
طرح، ثبات در قیمت ها ایجاد شود و لبنیات با نرخ مصوب به دست 

مصرف کننده برسد.

بازنشسته فرهنگی که برای خرید به یکی از فروشگاه های زنجیره ای 
آمده بود، با ابراز نگرانی از وضعیت فعلی بازار گفت: درآمد ما که 
ثابت اســت، اما قیمت لبنیات و برنج هر روز بالاتر می رود. وقتی 
برخی مواقع، شــیر تنظیم بازاری را پیــدا نمی کنیم یا قیمت برنج 
وارداتی از یک فروشگاه به فروشگاه دیگر فرق دارد، یعنی اینکه 
باید نظارت مســتمر بر بازار حاکم باشد. امیدوارم این طرح واقعاً 
جلوی این بی عدالتی ها را بگیرد.یک فروشــنده مواد غذایی نیز به 
خبرنگار ما گفت: گاهی برخی شرکت های پخش، کالا را با تأخیر 
یا ســهمیه کم به ما می رسانند. بعد که گران می شود، ما را متهم به 
گران فروشی می کنند. اگر بازرسی باشد، باید از بالا به پایین بررسی 

شود نه فقط مغازه دار.
  باید کالاهای اساسی همیشه در دسترس مردم قرار گیرد

  مادری که به همراه ســه فرزندش برای خرید آمده بود، می گوید: 
از گرانی، خسته شــدیم، با جدیت در اجرای این نظارت ها، باید 
کالاهای اساسی همیشه در دسترس مردم قرار گیرد.راننده تاکسی 
نیز اظهار داشت: ما قشر کارگری هستیم. لبنیات و برنج مواد اصلی 
ســفره مان اســت. اگر دولت بتواند این طرح را درست اجرا کند، 
حداقل خیالم راحت است که برای غذای خانه ام نباید هر روز نگران 
قیمت باشم، وقتی قیمت شــیر و ماست بالا می رود، خانواده های 
دارای فرزند کوچک و یا سالمند در خانه دارند، تحت فشار بیشتری 
قرار می گیرند. باید این طرح تداوم داشته باشد و گزارش عملکرد 

آن به مردم داده شود.
  گامی در مسیر اصلاح بازار

  این طرح در حالی اجرایی شــده که بازار مواد غذایی در ماه های 
اخیر با چالش هایی چون نوســان قیمت، کاهش قدرت خرید و 
کمبود مقطعی برخی کالاها از جملــه لبنیات و برنج روبه رو بوده 
است. بخش قابل توجهی از شهروندان، به ویژه اقشار آسیب پذیر، 
با دشــواری در تأمین نیازهای اولیه غذایی خود مواجه اند و این 
مسئله به طور مســتقیم بر امنیت غذایی خانوارها و آرامش روانی 
جامعه تأثیر گذاشته است.با اجرای طرح تشدید نظارت، امید می رود 
زمینه ای برای تعادل قیمتی و تنظیم بهتر بازار فراهم شود. حضور 
هم زمان دستگاه های نظارتی در زنجیره تأمین و توزیع کالا، می تواند 
موجب افزایش شفافیت در روند عرضه و جلوگیری از احتکار یا 
عرضه خارج از شــبکه شود. همچنین همکاری بین بخشی میان 
جهاد کشاورزی، صمت، تعزیرات و اصناف، نشانه ای از عزم جدی 
دولت برای کنترل بازار اقلام اساســی است.اگرچه این اقدام یک 
گام رو به جلو محسوب می شود، اما تداوم آن در قالب برنامه های 
نظارتی بلندمدت، اطلاع رسانی دقیق به مردم درباره حقوق شان و 
انعکاس گزارش های عملکرد دستگاه های مسئول به رسانه ها، از 
جمله مواردی است که می تواند به افزایش اعتماد عمومی و کاهش 
التهابات بازار منجر شود. اصلاح بازار فقط با نظارت های مقطعی 
محقق نخواهد شــد، بلکه نیازمند بازنگری ســاختارهای توزیع، 

نظارت هوشمند، و مشارکت فعال مردم در گزارش تخلفات است.

زینب شکوه
gmail.comzeynabshokoh2323 @

دریا گزارش می دهددریا گزارش می دهد

بازار در قاب نظارت؛ لبنیات و برنج در خط مقدم کنترل قیمت ها

امین درســاره گروه خبر // جلسه 
شــورای ترافیک شهرســتان  به 
ریاست میرهاشم خواستار فرماندار 
و باحضــور اعضا درمحل ســالن 

جلسات فرمانداری برگزار شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ فرماندار 
بر اهمیت  با تأکید  شهرســتان خمیر 
رعایت قوانیــن راهنمایی و رانندگی 
گفت؛رعایــت مقــررات ترافیکــی 
نه تنها یک مســئولیت اجتماعی، بلکه 
ضرورتی برای حفظ جان و ســلامتی 
خــود و دیگــران است.میرهاشــم 
به  بیان داشــت؛ بی توجهی  خواستار 
این قوانیــن می توانــد موجب بروز 
خسارات جانی و مالی جبران ناپذیری 
شود.خواســتار تاکید کرد: خانواده ها 
نهادینه ســازی  در  مؤثری  نقش  باید 
فرهنگ صحیح رانندگی ایفا کنند .وی 
افزود؛آموزش اصول ایمنی و احترام به 
قوانین از سنین پایین به فرزندان، گامی 
مؤثــر در کاهش تخلفات و ســوانح 
رانندگی خواهد بود.فرماندار شهرستان 
خمیــر در ادامه ســخنان خود اظهار 
داشت:شهرســتان خمیــر در کریدور 
اصلی تردد قــرار دارد و روزانه تعداد 
زیادی از خودروهای سبک و سنگین 
از مســیرهای اصلی  شهرستان عبور، 
این ضرورت رعایــت دقیق تر قوانین 

راهنمایــی و رانندگــی را دوچندان 
می کند.وی افــزود: حجم بالای تردد 
در محورهای شهرستان، نیازمند دقت، 
هوشیاری و همکاری بیشتر رانندگان 
و نیز برنامه ریزی دقیق دســتگاه های 
مرتبط برای ارتقاء ایمنی جاده هاست. 
نماینده عالی دولت در شهرستان خمیر 
با تأکید برضــرورت اجرای مصوبات 
شــورای ترافیــک  گفــت:در نقاط 
برون شهری  و  درون شهری  حادثه خیز 
بایــد )اقدامــات اصلاحــی، نصب 
تابلوهای راهنمایی، تأمین روشــنایی 
ایمنی(   زیرساخت های  مناسب،ایجاد 
در اولویت قرار گیرند.وی افزود:نصب 
محورهای  در  نظارتــی  دوربین های 
پرتردد و پرخطر نیــز می تواند نقش 
مهمی در کنتــرل تخلفات رانندگی و 

پیشگیری از حوادث ایفا کند.فرماندار 
شهرســتان خمیر در ادامه جلســه با 
اشــاره به تردد  کامیون ها در ســطح 
شهرها گفت:کامیون ها باید ساماندهی 
شوند تا ضمن حفظ نظم شهری، ایمنی 
عابران و سایر خودروها تأمین شود.

وی افزود: ضروری اســت محل های 
مشخصی برای توقف و عبور کامیون ها 
تعیین شود و ورود آن ها به داخل شهر  
محدود گردد. فرماندار شهرستان خمیر 
در بخش دیگری از ســخنان خود به 
موضوع ســاماندهی نقاط حادثه خیز 
اشــاره کــرد و گفت: »ســاماندهی 
سه راهی کهورســتان که یکی از نقاط  
می رود،  شــمار  به  شهرستان  پرتردد 
و بزودی عملیــات اجرایی آن آغاز 

خواهد شد.

فرماندار شهرستان خمیر خبر داد 

آغاز عملیات اجرایی
 ساماندهی سه راهی کهورستان ؛ بزودی 

آگهی نتیجه انتخابات انجمن صنفی کارفرمایی 
شرکتهای ساختمانی و تاسیساتی استان هرمزگان

 باســتناد مــاده 1۳1 قانــون کار و آئیــن نامه مصــوب 1۳۸۹/0۸/0۳ هیــات وزیــران و به موجب 
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سمت
رئیس هیئت مدیره

نایب رئیس هیئت مدیره
خزانه دار هیئت مدیره

دبیر
عضو اصلی هیئت مدیره

عضو علی البدل
عضو علی البدل
بازرس اصلی

بازرس علی البدل

نام و نام خانوادگی
عبد الله محترم

وحید طیاری پوراحمدی
جواد صادقی

آرمین عبدالهی
صالح دربه

محمد رنجبر گلشواری
سروش روستایی

جلال صادقی
منوچهر  رعیتیان
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ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : 
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد

روزنامه منطقه جنوب کشور

آئین نامه اخلاق حرفه ای روزنامه دریا
روزنامه نگار موظف است ضمن دفاع از آزادی خبر و تفسیر و 
انتقاد، اسرار حرفه ای خود را حفظ کند و از افشای اطلاعات و 
اخباری که به صورت محرمانه به دست می آورد به جز مواردی 

که با حکم دادگاه مشخص می شود، خودداری کند.
دبیر سیاسی: علی زارعی

دبیر فرهنگی و اجتماعی : الناز مطهری نژاد
دبیر اقتصادی: امین زارعی

روزنامه  سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی  
گستره توزیع : منطقه جنوب کشور

مدیر مسئول و صاحب امتیاز : یعقوب دبیری نژاد 

 بوشهر، خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
فارس،کرمان،کهگیلویه و بویر احمد، هرمزگان، یزد

تلفن : 32243734-32246384 -32222793 
32222635 نمابر: 32246600 ایتا: 09961938101
دفتر : بندرعباس - بلوار امام خمینی )ره( -  سه راه دلگشا 
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daryanews_bnd@yahoo.com : پست الکترونیکی

چاپ مهدوی کرمان تلفن: 32134838 - 034

سردبیر : سمیه هاشمی پور 
دارای ضریب کیفی 68/50 و رتبه دوم
 در میان روزنامه های منطقه ای کشور

daryanews.official : اینستاگرام

پنجشنبه  25 اردیبهشت 1404
17 ذی القعده 1446
سال بیست و چهارم شماره 4723

جمل لونیسجمل لونیسکاریکاتور

گل و گلاب میمند گل و گلاب میمند 

نمايندگي استانها:
جنوب سیستان و  بلوچستان  شهریار سروش             09158453646         
کرمان  آرزو توکلی چترودی                          034-91019101     
کهگیلویه و بویراحمد  علیزاده                         09173413270  
یزد    علیرضا حائری زاده                             09334053156          
فارس عزیزاله قهرمانی                                 09171140997   
خوزستان  حسن سیلاوی                             09362706723
بوشهر    مهران سلطانی نژاد                        09211487009

موج گرماموج گرما

   

اســتان هرمزگان با دارا بــودن مناطق آزاد 
تجاری-صنعتی قشــم، کیــش و به زودی 
مکــران، از ظرفیت های اقتصادی منحصر به 
فردی برخوردار اســت. با این حال، تبعیض 
در صدور مجوز تردد خودروهای مناطق آزاد 
در سطح استان، پس از دو دهه مطالبه مردمی، 

همچنان پابرجاست.
   این در حالی اســت که در سایر استان های 
دارای مناطــق آزاد ، این مجوزها به راحتی 
صادر شده است. این نابرابری نه تنها احساس 
بی عدالتی را تشــدید کرده، بلکه فرصت های 
توســعه را از مردم محــروم هرمزگان دریغ 

می کند.
بخش اول: ضــرورت صدور مجوز تردد 

خودروهای مناطق آزاد
 ۱. عدالت اجتماعی و توسعه اقتصادی  

- صدور مجوز تــردد خودروهای خارجی 
باکیفیت )دارای پلاک مناطق آزاد( در سطح 
استان، به ویژه در شرایط کمبود شدید ناوگان 
حمل ونقــل عمومی )تاکســی و اتوبوس( و 

آمبولانس، می تواند:  
  - کیفیت خدمات به مردم را ارتقا دهد.  

  - هزینه های واردات خودرو را کاهش دهد 
)با حذف محدودیت های گمرکی(.  
  - به عدالت منطقه ای کمک کند.  

 ۲. چالش های اقلیمی و خودروهای داخلی  
- بــا توجه به گرمای بالای 4۰ و 5۰ درجه 

در هرمزگان:  
  - خودروهای داخلی با کیفیت پایین، مستعد 

خرابی های مکرر هستند.  
  - هزینه هــای تعمیر و نگهداری برای مردم 

افزایش می یابد.  
- خودروهــای خارجی با اســتانداردهای 
بالاتر، گزینه مناسب تری برای شرایط سخت 

آب وهوایی هستند.
 بخــش دوم: نظارت بــر نمایندگی ها و 

تعمیرگاه های خودرو
 ۱. کمبود نمایندگی های رسمی  

- برخی خودروسازان )مانند کرمان موتور( 
تنها یک نمایندگی در کل استان دارند.  

  - نتیجه: معطلی طولانی برای سرویس های 
دوره ای و تعمیرات.  

  - پیشنهاد: افزایش تعداد نمایندگی هادر تمام 
شهرهای استان به ویژه بندرعباس، میناب، و 

قشم.  
 ۲. رفتار نامناسب با مشتریان  

- گزارش هــای متعــددی از برخوردهای 
تحقیرآمیز برخی نمایندگی ها وجود دارد.  

  - مثال: پاســخ هایی مانند »برو به هرکسی 
می خواهی بگو...« نشان دهنده ضعف نظارتی 

است.  
  ۳. راهکارهای نظارتی  

- ایجاد سامانه شکایات مردمی با شماره های 
اختصاصی.  

- نظارت مستمر بر تعمیرگاه ها و فروشندگان 
لوازم یدکی در سطح شهرهای استان برای:  

  - جلوگیری از فروش قطعات قلابی.  
  - الزام به تعمیــر به جای تعویض بی رویه 

قطعات.  
بخش سوم: انتظارات از دولت چهاردهم  

۱. رفع تبعیض در صدور مجوز تردد:  
   - همسان سازی سیاست ها با سایر مناطق 

آزاد کشور.  
۲. تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی:  

   - اســتفاده از خودروهای وارداتی مناطق 
آزاد برای جبران کمبود آمبولانس و اتوبوس 
وتاکسی و حتی خودروهای آتش نشانی در 

هرمزگان.  
۳. حمایت از حقوق مصرف کننده:  

   - تشــکیل کمیتــه نظــارت ویــژه بر 
نمایندگی های خودرو در هرمزگان.  

استان هرمزگان با وجود پتانسیل های بالا، از 
سیاست گذاری های ناعادلانه رنج می برد. حل 

این مشکلات نیازمند:  
- اراده سیاسی دولت چهاردهم.  

- نظارت دقیق بر صنعت خودرو.  
- مشارکت مردم در گزارش تخلفات.  

تحقق این خواســته ها گامی اساسی به سوی 
عدالت اجتماعی و توسعه پایدار است.

 تبعیض در سیاست گذاری 
مناطق آزاد و چالش های صنعت خودرو در هرمزگان

یادداشت معرفی کتاب
همراهان گرامی روزنامه دریا در این ستون قراره در مورد کتاب بنویسیم واقفم به این امر که امروز دنیای مجازی پر شده از پیشنهادات مختلف جهت خواندن 
کتاب و نیازی به دوباره گویی نیست به طور مفصل، اما مجموعه دریا دوست داره وقتی روزنامه تورقی زده میشه چشم خواننده در یک تامل کوتاه با کتابی آشنا 

بشه و چندی شما رو از روزمرگی دور کنه . 
 در اینجا برشی از کتاب رو با هم می خونیم و دوست دارم شما هم در تعاملی دوستانه کتابی که دوست دارید دیگران در موردش بدونن به ما معرفی کنید.

 دوستدار کتاب باز شما هاشمی 
instagram.com/daryanews.official

  عنوان کتاب : لمس 
  نویسنده : محمدرضا کاتب

کتاب »لمس« نوشته ی محمدرضا کاتب، 
رمانی اســت که در سال ۱4۰۳ توسط 
انتشارات نیماژ منتشر شــده و با 448 
صفحه، در قالب قطع رقعی و جلد شومیز 
عرضه شده است. این اثر در ادامه ی مسیر 
خلاقانه و ضدجریان نویسنده، داستانی 
پلیســی، جنایی و عاشقانه را با روایتی 

متفاوت و نو ارائه می دهد.    
خلاصه داستان

داستان با مرگی مشکوک یا خودخواسته 
نزدیک ترین  آغاز می شــود. »صبور«، 
فرد به مقتول و فردی با سابقه ی فعالیت 

سیاسی، به عنوان مظنون اصلی بازداشت 
می شود. با پیشرفت داستان، صبور برای 
اثبات بی گناهی خود وارد بازی پیچیده ای 
می شود که نه تنها او، بلکه بازپرس پرونده 
را نیز درگیر می کند. این روایت، به تدریج 
لایه های پنهان شخصیت ها و واقعیت های 

زندگی آن ها را آشکار می سازد.  
سبک و ویژگی ها

محمدرضا کاتب، نویســنده ای است که 
همــواره از روایت هــای معمول فاصله 
گرفتــه و تلاش کرده اســت تا با خلق 
جهان های خاص و متفاوت، مخاطب را 
به تفکر و تعمــق وادارد. در »لمس«، او 
با بهره گیری از ساختارهای روایی نو و 

شخصیت پردازی های عمیق، داستانی را 
ارائه می دهد که در آن مرز بین واقعیت و 
خیال، حقیقت و دروغ، و هویت و نقاب ها 

به چالش کشیده می شود.
درباره نویسنده

محمدرضا کاتب، متولد ۱۳45 در تهران، 
نویســنده و کارگردان ایرانی اســت. او 
فعالیت ادبی خود را از دهه ۶۰ آغاز کرد 
و با رمان »هیس« به شــهرت رسید. در 
طول دو دهه ی گذشته، کاتب با نگارش 
رمان هایی چون »بی ترسی«، »چشم هایم 
آبی بود« و »رام کننده«، جوایز متعددی را 
کسب کرده و به عنوان یکی از نویسندگان 
برجسته ی ادبیات معاصر ایران شناخته 

می شــود.  اگر به ســبک نوشــتاری 
محمدرضــا کاتب علاقه مند هســتید، 
مطالعه ی آثار دیگــر او مانند »هیس«، 
»بی ترسی« و »چشم هایم آبی بود« نیز 

می تواند تجربه ی جالبی  باشد.

به دنیای تازه ها خوش آمدید! در این ستون، شما را با جدیدترین اخبار، رویدادها و تحولات روز آشنا می کنیم. از فرهنگ و هنر گرفته تا علم و فناوری، هر آنچه 
که در دنیای اطراف ما در حال وقوع است، در اینجا برای شما گردآوری شده. با ما همراه باشید تا از تازه ترین اطلاعات و تحلیل ها بهره مند شوید!

دانشمند ایرانی هاروارد درباره تاثیر دمای خانه 
بر زندگی افراد هشدارداد 

   نتایج تحقیقات گروهی از پژوهشــگران موسســه 
مارکوس وابســته به دانشــکده پزشــکی هاروارد به 
سرپرستی یک دانشــمند ایرانی نشان می دهد که برای 
جلوگیری از اختلال در توجه و تمرکز آن ها باید به دمای 
اتاق آن ها توجه مضاعفی داشــت.  یک مطالعه جدید 
نشان می دهد که سالمندان زمانی که دمای خانه شان در 
بازه ای بین ۲۰ تا ۲4 درجه ســانتی گراد )معادل ۶8 تا 
۷5 درجه فارنهایت( قرار دارد، کمترین میزان مشــکل 
در تمرکز را تجربــه می کنند. اما اگر دمای محیط خانه 
از این بازه خارج شــود، احتمال بروز اختلال در توجه 
و تمرکز تا دو برابر افزایش می یابد.به گزارش اطلاعات 
آنلاین به نقل از نورو ســاینس، این تحقیق که توسط 
پژوهشگران موسسه مارکوس برای تحقیقات سالمندی 
وابسته به دانشکده پزشــکی هاروارد انجام شده، نشان 
می دهد که حتی در شرایط آب وهوایی فعلی نیز، بسیاری 

از سالمندان در خانه خود در معرض دماهایی  هستند که 
می تواند به توانایی های شناختی آن ها آسیب بزند. این 
خطر برای سالمندان کم درآمد که توانایی مالی برای تنظیم 
 دمای محیط زندگی خود را ندارند، بیشــتر است. دکتر
 امیر بنی اســدی )Amir Baniassadi(، محقق 
ایرانــی الاصل و سرپرســت این تحقیــق، می گوید: 
»یافته های ما اهمیت بررسی تاثیر عوامل محیطی مانند 
دمای داخل خانه بر سلامت شناختی سالمندان را نشان 

می دهد. با افزایش دمای زمین، دسترسی به محیط های 
با دمای کنترل شده برای حفظ سلامت ذهنی سالمندان 
حیاتی خواهد بود.« در این مطالعه  که تحت عنوان دمای 
داخل خانه و توانایی تمرکز در سالمندان ساکن جامعه 
در مجله پزشکی ســالمندی منتشر شده، به مدت یک 
 ســال دمای خانه و وضعیت تمرکز ذهنی 4۷ فرد بالای

۶5 سال را در شــهر بوستون بررسی کرده است. نتایج 
حاکی از آن اســت که حتی تغییر دما به میزان 4 درجه 
ســانتی گراد نســبت به محدوده بهینه می تواند احتمال 
مشــکلات تمرکز را دو برابر کند.پژوهشگران هشدار 
داده اند که تغییرات اقلیمی آینده می تواند ســالمندان را 
در معرض دوره های گرمای شــدیدتر و طولانی تر قرار 
دهد، موضوعی که ممکن اســت به کاهش توانایی های 
ذهنی منجر شود.راهکارهایی که در این مطالعه پیشنهاد 
شده اند شامل استفاده از فناوری های هوشمند برای تنظیم 
دمای خانه، بهبود بهره وری انرژی در مسکن و گسترش 
دسترسی به امکانات سرمایشی برای افراد کم درآمد است.

تازه ها
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